
Lekcia: Ž 124                                                                                             Kázeň: Joz 6, 1-5

Bratia a sestry,
biblický príbeh, ktorý máme v tejto chvíli pred sebou, je veľmi známy. Poznajú ho

už malé deti. No zároveň je aj netradičný. Netradičný v tom, že Izraelci zvíťazili bez
boja. Porážka mesta Jericho pripomína zvláštnu slávnosť. Najprv si prejdime to, čo je
napísané v 6. kapitole, a potom sa zamyslíme nad tým, čo z toho pre nás vyplýva.

Celá šiesta kapitola opisuje to, ako sa Izraelcom podarilo dobyť Jericho. Jericho
bolo  vo  svojej  dobe  známe  a  veľké  mesto.  Už  som  spomínal,  že  archeologické
vykopávky priniesli dôkazy o sile a mohutnosti mestských hradieb. Obyvatelia Jericha
boli  dobre  zabezpečení.  Na  druhej  strane  Izraelci  mali  za  sebou  dlhú  cestu  púšťou.
Nemali potrebné technické prostriedky ani dostatok skúseností, aby mohli dobyť dobre
opevnené mesto. Ešte k tomu všetkému bolo aj uzavreté v prísnej obrannej karanténe.
Izraelci si museli Jericho podmaniť, pretože bolo pokladané za vstupnú bránu do celého
Kanaánu.

Józua  a  ostatní  Izraelci  na  základe  Božieho  nariadenia  vykonali  slávnostné
obchádzanie okolo Jericha. Šesť dní rovnakým spôsobom obchádzali mesto a na siedmy
deň Jericho padlo. Nápadne to pripomína správu o stvorení sveta zo začiatku Biblie. Boh
šesť dní tvoril a na siedmy deň odpočíval. Sedmička má v Biblii symbolický význam a
znamená dokončenie, celok, úplnosť.

Pomocou sedmičky bola vyjadrovaná dostatočnosť. Toľko stačí. Nič viac už nie je
potrebné. Číslo sedem sa v dnešnom texte vyskytuje viackrát.  Nielen že mali  Jericho
obchádzať sedem dní, ale aj kňazov bolo sedem a mali sedem trúb. Tieto čísla naznačujú,
že bolo urobené všetko pre to, aby sa ich zámer vydaril. Sedem kňazov nieslo truhlu
zmluvy,  ktorá  predstavovala  Božiu  prítomnosť.  Kňazi  tiež  trúbili  na  rohoch  a  v
záverečnej fáze začal celý zástup hlasno kričať.  V zástupe sa nachádzali  aj  ozbrojení
muži, ale ich úlohou nebolo bojovať. Jediné, čo bolo bojové, bol pokrik.

Keď chodili okolo Jericha, akoby tým vymedzovali určitý priestor. Všetko, čo sa
nachádza  na  tomto  priestore,  má  byť  vyhubené.  Spomedzi  ľudí  bola  výnimkou  iba
Rachab, ktorej to sľúbili dvaja Izraelský vyzvedači, ktorým predtým pomohla. Spolu s
Rachabou sa zachránila  aj  jej  rodina a mohli  si  ponechať aj  svoj  majetok. Spomedzi
hmotných vecí bolo presne určené, čo sa má zachovať a všetko ostatné malo byť zničené.
Keď bolo Jericho dobyté, zaznela výstraha, aby už nikto viac toto mesto neobnovoval.
Kto by to nepočúvol, ponesie kruté následky.

V závere kapitoly je ešte napísané, že Józuova popularita rástla a jeho povesť sa
šírila. Dôvodom boli jeho činy, ktoré však mohol vykonať iba vďaka tomu, že s ním bol
Hospodin.

Teraz sa už pozrime na to, čo sa my môžeme z dnešného textu naučiť. Z dnešného
textu by som chcel poukázať hlavne na dva významy pre nás.

Najprv si všimnime, že hneď v druhom verši je oznam, že Boh hovoril k Józuovi a
v poslednom zase, že bol s Józuom. Božie slovo a Božia prítomnosť posilňovali Józuu.
Len vďaka Bohu mohol to všetko vykonať. Aj k nám zaznieva Božie slovo. Veríme v
Ježiša Krista, ktorý je Imanuel, čiže Boh, ktorý je s nami. Keď je pred nami niečo, čoho
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sa  bojíme,  môžeme sa  povzbudzovať  tým,  že  Boh je  s  nami.  Jeho slovo nás  o  tom
ubezpečuje.  Pred Józuom stálo slávne mesto Jericho. Pred nami môžu byť tiež rôzne
prekážky, ktoré sa môžu javiť ako nezvládnuteľné. Keď sa však spoliehame na Boha,
môžeme si byť istí, že sa o nás v každej chvíli postará. Možno nie tak, ako si to my
predstavujeme, ale vždy tak, ako je to najlepšie.

Apoštol Pavol sa v jednom svojom liste pýta: Keď Boh za nás, kto proti nám? (R 8,
31) Je to rečnícka otázka a vyjadruje vieru, že Boh má absolútnu moc. Nikto nedokáže
prekaziť  Božie  plány  alebo  zmariť  Jeho  vôľu.  Keď  budeme  stáť  pred  nejakým
problémom,  keď  budeme  riešiť  nejaké  ťažkosti,  keď  budeme  s  niečím  zápasiť,
pamätajme, že nie sme sami. Je s nami všemohúci Boh. Zároveň nezabúdajme otvárať
Bibliu, aby nás Božie slovo viedlo. Prvý význam dnešného biblického textu je ten, že
nám ukazuje, že bez Boha sa nám nič nepodarí.

Každá  ľudská  snaha  bez  Božieho  požehnania  je  márna.  Boh  nie  je  iba  nejaký
pomocník. Poznáme vetu: Pomôž si človeče, aj Boh ti pomôže. Táto veta, ktorá sa môže
javiť ako kresťanská, však spochybňuje Božiu vládu nad celým svetom. Keď prosíme
Pána Boha, aby nám pomohol, neznamená to, že Boh má len čiastočnú zásluhu na tom,
čo sa stane. Boh je Pán a riadi všetko. Skrze Jeho slovo poznávame jeho vôľu a keď sa
nám niečo nepodarí, Boh tým niečo sleduje. Bez Boha je každá snaha márna a z toho
vyplýva, že bez Boha sa nemôžeme zachrániť.

Zároveň sa dostávame aj k druhému významu z dnešného textu. Nám sa môže javiť
prehnane kruté nariadenie, že všetci v Jerichu majú zahynúť. Niekto by sa mohol pýtať:
„Prečo museli zomrieť všetci obyvatelia Jericha? Prečo museli byť kompletne vymazaní
spolu so všetkým, čo mali? Nedalo sa to urobiť inak?“ Keď chceme odpovedať na tieto
otázky,  musíme najprv  poznamenať,  že  niektorí  obyvatelia  sa  zachránili.  Pozrime  sa
konkrétne na Rachab. To, čo predtým vykonala, vychádzalo z viery v Hospodina.

Rachab nepokračovala na inom mieste ďalej vo svojom doterajšom živote. V jej
živote nastal veľký obrat. Rozhodla sa prebývať uprostred ľudu, ktorý veril v jediného
pravého Boha. Podobné rozhodnutie urobila napr. aj Rút. Rachab si zvolila cestu života.
To, čo sa stalo s Jerichom, je ukážkou toho, kam vedie život bez Boha. Keď by sme teraz
preskočili  celú  knihu  Józua  a  pozreli  sa  až  na  poslednú  kapitolu  našli  by  sme  tam
napísané:  Ak sa vám nepáči slúžiť Hospodinovi, vyvoľte si  dnes, komu chcete slúžiť, či
bohom,  ktorým  slúžili  vaši  otcovia  za  Veľriekou,  alebo  bohom Amorejcov,  v  krajine
ktorých bývate. Ja však a môj dom budeme slúžiť Hospodinovi. (24, 15) Józua predložil
ľudu dve možnosti.  Buď budú veriť  v  Boha,  alebo v niekoho iného.  Zároveň Józua
sebavedomo  a  jednoznačne  uvádza,  že  on  bude  slúžiť  Bohu.  V  Novom  zákone  je
napísané, že Ježiš je cesta a On aj vzkriesenie a život.

Ak chceme byť zachránení,  verme v Boha, počúvajme Jeho slovo a prijímajme
Jeho vôľu. Boh je s nami a cez všetky prekážky nás prevedie. Amen.
Vypočujme si slová vyslania, ako sú napísané v 5. knihe Mojžišovej v 30. k.: 
„...miluj Hospodina, svojho Boha, poslúchaj Jeho hlas a pridŕžaj sa Ho; lebo od toho
závisí tvoj život...“
Pokoj Boží, ktorý prevyšuje každý ľudský rozum, nech háji a ochraňuje naše srdcia i
naše mysle v Kristovi Ježišovi, našom Pánovi. Amen.
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